

Handschriften / Autographen

Tagebuch von August Tholuck.

Tholuck, August

Halle (Saale), 29.04.1837-10.07.1838

8. Mai 1837

Nutzungsbedingungen

Die Digitalisate des Francke-Portals sind urheberrechtlich geschützt. Sie dürfen für wissenschaftliche und private Zwecke heruntergeladen und ausgedruckt werden. Vorhandene Herkunftsbezeichnungen dürfen dabei nicht entfernt werden.

Eine kommerzielle oder institutionelle Nutzung oder Veröffentlichung dieser Inhalte ist ohne vorheriges schriftliches Einverständnis des Studienzentrums August Hermann Francke der Franckeschen Stiftungen nicht gestattet, das ggf. auf weitere Institutionen als Rechteinhaber verweist. Für die Veröffentlichung der Digitalisate können gemäß der Gebührenordnung der Franckeschen Stiftungen Entgelte erhoben werden.

Zur Erteilung einer Veröffentlichungsgenehmigung wenden Sie sich bitte an die Leiterin des Studienzentrums, Frau Dr. Britta Klosterberg, Franckeplatz 1, Haus 22-24, 06110 Halle (studienzentrum@francke-halle.de)

Terms of use

All digital documents of the Francke-Portal are protected by copyright. They may be downloaded and printed only for non-commercial educational, research and private purposes. Attached provenance marks may not be removed.

Commercial or institutional use or publication of these digital documents in printed or digital form is not allowed without obtaining prior written permission by the Study Center August Hermann Francke of the Francke Foundations which can refer to other institutions as right holders. If digital documents are published, the Study Center is entitled to charge a fee in accordance with the scale of charges of the Francke Foundations.

For reproduction requests and permissions, please contact the head of the Study Center, Frau Dr. Britta Klosterberg, Franckeplatz 1, Haus 22-24, 06110 Halle (studienzentrum@francke-halle.de)

[urn:nbn:de:gbv:ha33-1-184272](https://nbn-resolving.org/urn:nbn:de:gbv:ha33-1-184272)

Tuesday 8th of May 37. What pains me most is the
growing weakness of my eyes, that the students do not
attend with sufficient assiduity the lectures (the
ordinary number is in Ex. about 80, in Logm. ab 40),
that being the danger of Niem's being appointed
here, Ges's influence in Kgl., some things in Erdm's lecture
which do not please me. Yesterday he said: Wer so
unglücklich ist Abwegen zu hören muss zum Doctor schreiben;
wer die Zukunft durch nervöse Affekte nicht, wie
wir man sagt: das Künereauge schmerzt folgt ande Mäßen
darin sein Einverständnis. Yet, I feel myself more in
harmony with myself on this standpoint than
when I indulged so much in my Satz's abstract
How much uneasiness have I given myself about
a mere nothing in former times. - Last night came
Tren & Langenbr from Aldinb., I had apprehended
he would not come, I rejoiced at his coming.
He was lovely. The number of clever youths is in
this semester greater than ever before: Tren,
Tahn, Kuhlmei, Kirchner, Kaiser, Recher, Pöggel etc.
Last Tuesday there were about 33, I read Basis &
permeated about the ganze Deutschland

Thursday 22nd of May 37. Had Blanc Le Bank. Gutten
Tren Ullrich: Erdman. Daniel with me, first in the garden &
then upstairs supper. Felt excessively loathsome
because I could not go along with their form of
conversation, & because I understood that Erdm.
will preach after me at ten. I can not comprehend
that man, whether he be sincere or not. He can be